
جلسات

فصلی  گزارش  نخستین  بخش  ادامه  در 
و  بهار  فصلنامه  دو  نام  با  که  انجمن 
دسترس  در  و  تدوین   1401 تابستان 
اعضای محترم انجمن قرار گرفت، اکنون 
به   ،1402 بهار  آغازین  روزهای  در  و 
دوم  نیمه ی  گزارش  ارائه  و  جمع بندی 
آخرش  لحظات  تا  که  می پردازیم  سالی 
منتظر تغییرات بزرگ برای صنعتگر ایرانی 
ماندیم اما جز افزایش های لجام گسیخته 
نرخ برابری ارز و تاثیر پذیری تورم  و توان 
شبه  یک  تحمیلی  اتفاقات  این  از  زندگی 

چیز دیگری عاید کشورمان نشد .
سال،  دو  این  رسم  به  ما  حال  هر  در 
فعالیت های  و  اقدامات  اهم  از  گزارشی 
گرانمایه  مخاطبین  شما  به  و  تهیه  انجمن 
صنف تقدیم می کنیم به امید آنکه دقت 
نظر، بازخوانی و پیشنهادات ارزشمند شما 
اهداف  به  دستیابی  در  را  ما  حضراتعالی، 
صنعت و جایگاه  شایسته لوله و اتصالات 

PVC یاری نماید .

پیروز باشید

نگاهی از دریچه ی 
نیمه ی دوم سال 1401

تشکلی به نام انجمن 
تولیدکنندگان لوله و 
اتصالات پی وی سی

حضورانجمن 
در نمایشگاه

نظام مهندسی

جلسات خارج از انجمن

نود و يکمين جلسه كميته تخصصي پتروشيمي در محل دفتر صنايع پايين 
اخير پي وي سي  به طرح مشکلات  با توجه  برگزار شد.  پتروشيمي  دست 
در بحث ميزان عرضه، تقاضا، قيمت گذاري و رقابت در اين جلسه، تماس 
دريافت  به  نسبت  و  شد  برقرار  انجمن  مديره ي  هيأت  رياست  با  تلفني 
پيشنهادات صنعت لوله و اتصالات پي وي سي در اين خصوص اقدام گرديد.

بالاي  رقابت  عرضه ها،  ميزان  يادآوري  ضمن  متوسليان  عباسعلي 
اين شرايط  پيشنهاداتي را جهت كنترل  پيامد آن  پي وي سي و مشکلات 

بحرانی مطرح نمود:
١- افزايش عرضه

٢- قطع فروش اعتباري حداقل براي يك تا دو ماه آينده
٣- تسهيم سهميه هاي S57 از يکساله به يك ماهه به منظور كنترل تقاضا و 

جلوگيري از ايجاد تلاطم در بازار
٤- متناسب سازي سقف ورود پي وي سي با ميزان عرضه هفتگي و پيشگيري 

از ايجاد بحران تقاضا بويژه در زمان كاهش عرضه

در جلسه فوق العاده كميته تخصصی پتروشيمی كه به بررسی وضعيت بازار پي وي سي، اختصاص 
مدت  بلند  قراردادهای  انعقاد  اعتباری،  های  عرضه  ها،  عرضه  افزايش  مانند؛  مهمی  موارد  داشت، 
توليدكنندگان با پتروشيمی ها و اختصاص سهميه به اعضای انجمن توليدكنندگان لوله و اتصالات 

پي وي سي، مورد بحث قرار گرفت و درباره آنها تصميم گيری شد.
انجمن در اين جلسه پيشنهاد افزايش كف عرضه را ارائه داد. بر اين اساس پتروشيمی ها متعهد شدند 
تا هر هفته ١١ هزار تن پي وي سي 65 را عرضه كنند. اين به دليل التهابی است كه در گريد مزبور 

وجود دارد. علاوه بر اين بايد ميزان عرضه های ساير گريدها هم رعايت شود. اين موارد به تصويب 
اعضای كميته رسيد.

از جمله موارد ديگری كه عنوان شد پيشنهاد قراردادهای بلند مدت برای واحدهای متقاضی است. 
اين پيشنهاد مورد استقبال انجمن و تعاونی پي وي سي ايرانيان قرار گرفت و مقرر شد تا متن قرارداد 

مورد تاييد خريدار و فروشنده قرار گيرد.

مکان برگزاریموضوعتاریخ برگزاری

 ارائه راهکارها و پیشنهادات صنعت لوله و اتصالات پي وي سي جهت مدیریت01/8/28
شرایط بحراني بورس پي وي سي و کنترل رقابت بر سر خرید این کالا

دفتر صنایع پایین دستی پتروشیمی

دفتر صنایع پایین دستی پتروشیمیبررسی وضعیت بازار پی وی سی01/09/7

دفتر صنایع پایین دستی پتروشیمیجلسه فوق العاده کمیته تخصصی پتروشیمی در خصوص وضعیت بازارپی وی سی01/09/29

دفتر صنایع پایین دستی پتروشیمیفروش عرضه های اعتباری پی وی سی در بورس کالا01/11/1

ارائه راهکارها و پیشنهادات صنعت لوله و اتصالات پي وي سي جهت مدیریت شرایط بحراني 
بورس پي وي سي و کنترل رقابت بر سر خرید این کالا

در جلسه بررسی وضعیت بازار PVC، چه گذشت؟

جلسه فوق العاده کمیته تخصصی پتروشیمی در خصوص وضعیت بازار پی وی سی

جلسه بررسی بحران بازار پی وی سی با حضور اعضای كميته روز دوشنبه 7 آذر ١٤0١ در شركت ملی 
صنايع پتروشيمی برگزار شد.

عباسعلی متوسليان رئيس هيئت مديره انجمن لوله و اتصالات پی وی سی يکی از حاضران در اين نشست 
بود.

از جمله موارد مطرح شده در اين كارگروه، مشکلات مربوط به گريدهای S65 و S57 بود. متوسليان 
در اين نشست گفت: درخصوص گريد S65 توافقاتی با شركت پتروشيمی بندر امام داشتيم و خواستار 
عرضه آن شديم. اما پرسشی كه وجود دارد اين است كه چرا پتروشيمی آبادان گريد S57 را عرضه نمی 
كند؛ پاسخ مسئولان پتروشيمی اين بود كه توليد اين گريد هزينه بالايی داشته و مقرون به صرفه نيست.

نبودن توليد S57، گفت: ما آمادگی خود را جهت  به موضوع مقرون به صرفه  متوسليان در واكنش 
برگزاری نشستی مشترک برای بررسی موضوع هزينه بالای توليد اين گريد اعلام كرديم و اگر دلايل 
اين گرانی مبتنی بر موارد فنی و درست باشد، پذيرفتنی خواهد بود، اما اگر عامل آن مشکلات مديريتی 

باشد، پذيرفتنی نيست.
به گفته متوسليان توقف توليد گريد S57 توسط پتروشيمی آبادان، خلاف دستور جلسه ستاد تنظيم بازار 

است.
متوسليان برای حل مشکل تامين S57 سه پيشنهاد به اين شرح ارائه داد: صدور مجوز واردات، عرضه 

تلفيقی و توليد S57 توسط يك پتروشيمی ديگر.
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نود و هفتمين نشست كميته تخصصی پتروشيمی با حضور اعضای كميته و همچنين ذينفعان صنعت 
پی وی سی، )شنبه اول بهمن ١٤0١( برگزار شد.

درخصوص چگونگی عرضه های اعتباری و ميزان اين نوع عرضه ، قرار بر اين شد ابتدا عرضه های 

ميزان  كل  از  درصد   ١5 همچنين  گيرد.  صورت  اعتباری  های  عرضه  سپس  و  شود  انجام  نقدی 
عرضه های هر ماه به عرضه های اعتباری تخصيص داده شد كه با اين احتساب در هفته آخر هر ماه، 
معادل 6 هزار و 600 تن عرضه اعتباری انجام می شود، كه اين مقدار به تصويب اعضای حاضر رسيد.
همچنين  بر اساس تصميم اعضا، عرضه  گريدهای آن و آف پي وي سي هم در يك روز انجام می شود. 
در كل خواسته همه حاضران اين بود كه با توجه به مکانيزم های بورس ، تا جای ممکن از شکل گيری 

رقابت پيشگيری شود.

پیشنهادات انجمن برای بازگرداندن آرامش
 به بازار ملتهب پي وي سي

قيمت  افزايش حدود 60 درصدي  كنار  ، در   PVC بازار  به  التهاب شديد تحميل شده   
پايه PVC-S57, انجمن لوله و اتصالات پي وي سي را بر آن داشت تا اعتراض خود را طي 
نامه اي به رياست دفتر صنايع پايين دست پتروشيمي منعکس كرده و پيشنهاداتي جهت 

كنترل التهاب و جلوگيري از نابودي صنعت لوله و اتصالات پي وي سي ارائه نمايد.

اعتراض انجمن تولیدکنندگان لوله و اتصالات 
PVC به اجبار برخی مهندسین ناظر بر استفاده از 

PVC بجای PP محصولات
 در پی اعتراض تعدادی از توزيع كنندگان ،توليد كنندگان و مصرف كنندگان لوله و 
اتصالات PVC مبنی بر الزام  برخی مهندسين ناظر در بخش تاسيسات ساختمان ها در 
استفاده از لوله و اتصالات PP بجای PVC، انجمن  ضمن  طرح اين  مشکل در وزارت 
كار و سازمان نظام مهندسی بصورت كتبی و شفاهی،اقدام به ارسال مجدد اعتراض خود 
در اين زمينه نمود و خواستار رعايت  حق مصرف كننده در اننتخاب صحيح محصول 

برای كاربردهای موردنظر شد.

درخواست انجمن برای اختصاصی نمودن 
PVC-S 60 کمی و زمانی عرضه

 انجمن لوله و اتصالات پي وي سي،برای جلوگيری از ايجاد آشوب در بازار،تحويل كالا 
بندر  پتروشيمی  بر  فشار  كاهش  مديريت مصرف درجهت  و  واقعی  كنندگان  به مصرف 
امام،طی نامه ی  به دكتر غلامی مدير دفتر توسعه صنايع پايين دستی پتروشيمی خواستار 
اختصاصی نمودن مقدار و زمان عرضه S60 برای توليدكنندگان لوله و اتصالات پي وي سي 

شد.
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 انجمن نيم سال دوم سال ١٤0١اقدام 
علمی،  ماهنامه  نسخه   5 انتشار  به 
صورت  به  كه  نمود  تخصصی  خبری 
اختيار  در  چاپی  و  الکترونيکی 
كنندگان  مصرف  و  توليدكنندگان 
محصولات لوله و اتصالات PVC قرار 

گرفت.

انتشار ماهنامه

 همچنين برخی از اقدامات انجمن با هدف ارتقای علمی توليدكنندگان و مصرف كنندگان در اين نيمسال انجام شد، كه 
علاوه  است.  آمده  خلاصه  صورت  به  زير  جدول  در 
صادرات،  های  حوزه  به  مربوط  اخبار  انتشار  اين  بر 
بيمه و ماليات، اتاق های بازرگانی،پتروشيمی، مسکن ، 
نمايشگاه ها و غيره در وب سايت و ماهنامه انجمن از 
فعاليت های هميشگی انجمن در بخش روابط عمومی 

بوده است.

تعدادانتشارات

58اخبار پلیمری و کاربردی در رابطه با صنعت پی وی سی

5مقالات علمی

انتشار مطالب و مقالات

چاپ کتاب راهنمای فنی لوله و اتصالات پی وی سی

 انجمن توليدكنندگان لوله و اتصالات PVC در راستای پيشبرد اهداف 
مشترک صنعت كه همانا ارائه محصول متناسب با نيازمنديهای مصرف و 
آگاهی رساندن به مصرف كنندگان لوله و اتصالات در انتخاب محصول 
صحيح و تلاش در جهت حفظ منابع ملی كشور است، انتشار كتابهای 
فنی كاربردی را در برنامه كاری خود قرار داده است و آموزش مبتنی 
بر مستندات علمی و تجارب عملی را بهترين راه حل پاسخ به سوالات 
آموزشهای  انجمن،  اين  نظر  از  داند.  می  اين صنعت  كنندگان  مصرف 
لازم در خصوص ويژگيهای PVC و محصولات پركاربرد توليد شده از 
اين پليمر، مانند لوله و اتصالات ميتواند برای جلوگيری از اتلاف وقت 
پی وی سی  اتصالات  و  لوله  فنی  راهنمای  كتاب  باشد.  موثر  مصالح  و 
 PVC FACT BOOK كتاب  از  بخشی  ترجمه  شامل  است  ای  مجموعه 
لوله  انجمن  سايت  در  شده  منتشر  فنی  نکات  ژاپن،  وينيل  موسسه  از 
علمی،  معتبر  مقالات  )UNI-BELL(همچنين  متحده  ايالات  پی وی سی 

پژوهشی در خصوص لوله و اتصالات پی وی سی است.

حضورانجمن لوله و اتصالات PVC در نمایشگاه نظام مهندسی
 مجمع عمومی نظام مهندسی استان تهران روز چهارشنبه 26 بهمن ماه در مرکز همایش های بین المللی برج میلاد برگزار شد. نظام مهندسی استان تهران، همزمان با برگزاری مجمع 

اقدام به برگزاری نمایشگاهی جانبی در سالن مرکز همایش ها برای مجریان، مهندسین و پیمانکان فعال در حوزه ساختمان نمود.
انجمن لوله و اتصالات پی وی سی به همراه تعدادی از شرکت های عضو در غرفه 8و9و10 میزبان مخاطبان بود.  انجمن در این نمایشگاه تلاش کرد تا با نصب بنر و توزیع بروشور تایید 
شدگان محصولات ساختمانی ، لوله و اتصالات پی وی سی با کیفیت و استاندارد را به بازدیدکنندگان معرفی کند. همچنین آگاهی رساندن در خصوص شناسایی لوله و اتصالات با کیفیت 

به زبان ساده از جمله اقدامات مهم در این نمایشگاه بود.
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مشارکت و همکاری  انجمن در تدوین استانداردهای مرتبط با صنعت

 با توجه به اهمیت استاندارد سازی محصولات و ملی کردن استانداردهای بین المللی جهت مشخص نمودن حداقل کیفیت لازم محصولات ، یکی از برنامه های مهم کاری انجمن همواره به 
تدوین و اصلاح استانداردها و به روز رسانی آنها اختصاص دارد. بر این اساس تجدید نظر و تدوین استانداردهای زیر براساس آخرین نسخه منابع در دسترس، با حضور نماینده انجمن به 

صورت مجازی برگزار شد.

تاریخ برگزاریموضوعشماره استاندارد

ISO 1325501/09/26سامانه هاي لوله گذاري ترموپلاستیکی برای تخلیه فاضلاب و پساب داخل ساختمان -هوا بندی محل های اتصال - روش آزمون

ISO 13263
 سامانه هاي لوله گذاري ترموپلاستیکی مدفون برای فاضلاب و زه کشی بدون فشار - اتصالات گرمانرم- استحکام ضربه ای -

01/09/26روش آزمون

ISO 13844
 سامانه هاي لوله گذاري پلاستیکی - محل هاي اتصال با مادگي داراي حلقة درزگیر الاستومري برای استفاده با  لوله های

01/09/26پلاستیکی- نشت بندی تحت فشار منفی، انحراف زاویه ای و تغییر شکل - روش آزمون

ISO 2-9277
پلاستیک ها- تعیین خواص ضربه چارپی

01/12/10قسمت 2: آزمون ضربه با دستگاه تجهیز شده

ISO 1455901/12/15بررسی ابهامات و مشکلات روش آزمون چرخه گرمایی در دمای بالا

حضورانجمن لوله و اتصالات PVC در نمایشگاه ایران پلاست
ايران پلاست از ٣0 شهريور تا ٢ مهر ماه در محل دائمی نمايشگاه های بين المللی تهران برگزار شد. در راستای دستيابی صنف به اهداف والای صنعت و اهميت حضور فعال   شانزدهمين نمايشگاه 

درنمايشگاههای مرتبط ، انجمن لوله و اتصالات PVC  مانند سالهای گذشته اقدام به شركت در نمايشگاه ايران پلاست  ١٤0١  با همراهی شركت تعاونی پی وی سی ايرانيان نمود.
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تشکلی به نام انجمن تولیدکنندگان لوله و اتصالات پی وی سی
مجمع عمومی سالیانه انجمن با حضور حداکثری اعضا و ناظران اتاق بازرگانی ایران و وزارت کار، برای انتخاب دهمین دوره هیئت مدیره به صورت شفاف و با راهبری هیئت 
رئیسه مجرب، روز دوشنبه 12 دی 1401 در اتاق بازرگانی ایران، برگزار شد. در این یادداشت به بهانه آغاز به کار دهمین دوره هیئت مدیره انجمن لوله و اتصالات پی وی سی، 

مروری کوتاه بر 3 دهه فعالیت انجمن پی وی سی خواهیم داشت.

»اولین تشکل پلیمری«، »کسب رتبه برتر میان تشکل های صنفی«، »موسسین خوشنام«، »شفافیت در 
عملکرد«، و...؛ این موارد تنها گزاره هایی صرف و شاخصه های بارز انجمن نیستند؛ می توان به آن تفصیل 

بسیار داد که صنعتگران، خوب به آنها آشنایند.

برخی  به  نگاهی  يادداشت  اين  در   
خواهيم  انجمن  فعاليت  و  رويکردها 

داشت.
١.  در نگاه نخست، می توان عملکرد 
انجمن توليدكنندگان لوله و اتصالات 
صنفی  تشکل  هر  مانند  را  پی وی سی 
اما  داد،  قرار  ارزيابی  مورد  ديگر 
زدن  ورق  با  موضوع،  اين  بر  مزيد 
اين  پيشينه  همچنين  و  انجمن  تاريخ 
صنعت، می توان تفاوت های بسياری 
موافقان  كه هم  تفاوت هايی  برشمرد؛ 
نيکی  به  انجمن  منتقدان  همچنين  و 
و  لوله  صنعت  كنند.  می  ياد  آنها  از 
هفت  پيشينه ای  پی وی سی،  اتصالات 
دهه ای دارد كه هر ورق اين تاريخ را 
بزرگمردانی همچون زنده  يادان حاج 
تازه  »تورج  »علی صالحی علاء«،  آقا 
»ايرج  ابراهيمی«،  امير  »كامران  بهار«، 
نام  از  كرده اند.  زرين  و...  كسائيان« 
بزرگان ديگر كه بی شائبه صنعت لوله 
و اتصالات پی وی سی را رونق دادند 
و هنوز بر اين مسير گام بر می دارند، 
نام نيك  تا مباد  چشم پوشی می شود 

مردی به دليل نسيان از قلم بيفتد.
اين خوشنامان  كه؛  اين  اما  مهم  نکته 
تشکل  نخستين  آوانگارد،  ذهنی  با 
تاسيس  هفتاد  دهه  در  را  پليمری 

بر آغاز فعاليت  باشد  تا نوری  كردند 
همچنين؛  و  پليمری  صنايع  ديگر 
گام های خود را برای ارتقاء صنعت، 

سخت و سنگين بردارند.
می توان  اكنون  كه،  آن  مسلم   .٢
كه  اتصالات  و  لوله  انجمن  عملکرد 
نزديك به ٣ دهه از فعاليت آن سپری 
داد؛  قرار  نقد  بوته  در  را   می شود، 
و با شاخص هايی به داوری موفقيت 
برخی خواسته ها  تحقق  در  ناكامی  يا 
منتقدان  داوری  اين  در  نشست. 
انجمن  فعاليت  برای  را  »بايد«هايی 
يادآور می شوند كه بی ترديد برخی از 
اين بايدها، بر مدار وجدان و منطقی 
دلايلی  به  هم  موارد  برخی  و  است 
مانند؛ شرايط زمانی، سياست های بالا 
دستی، محدوديت های مالی و انسانی، 
نيافته اند  بروز  و  برای ظهور  زمينه ای 
كه اميد است با انتخاب هيئت مديره 
جديد، جامه ای از جنس عمل بر تمام 

مطالبات صنعتی پوشانده شود.
به طور مسلم نمی توان نموداری برای 
فعاليت انجمن ترسيم كرد چرا كه در 
بازه های زمانی مختلف اين نمودار پر 
چرايی  البته  كه  است  نشيب  و  فراز 
مثلا  می دانند،  همگان  را  آن  نشيب 
در دوره كرونا امکان برگزاری برخی 

فيزيکی  لحاظ  به  انجمن  رويداهای 
محدود شده بود و همچنين در مقاطعی 
به دلايل مختلف، فعاليت های انجمن 
در بند سياست های بالادستی به ويژه 
تقاضای  و  عرضه  توليد،  چرخه  در 
مواد اوليه و قيمت گذاری آن گرفتار 
آمده است؛ حتی در اين زمينه می توان 
در  انجمن  برای  زيادی  دستاوردهای 
كه  برشمرد  ذيربط  نهادهای  با  تعامل 
منتج به تغيير سياست ها به نفع صنايع 

تکميلی شده است.
٣. اما در كنار نگاه منتقدانه و دلسوزانه 
فوق، انجمن به صورت مرتب به ارائه 
گزارش عملکردی خود در پلتفرم ها و 
رويدادهای مختلفی اقدام كرده است؛ 
مختلف  های  رسانه  در  رسانی  اطلاع 
انجمن )سايت، شبکه های اجتماعی و 
ماهنامه( و همچنين ارائه گزارش های 
دوره ای در مجامع ساليانه، از جمله اين 
و  مديره  هيئت  همچنين  است.  موارد 
دبيرخانه انجمن با لحاظ برخی شرايط 
مانند؛ استفاده رقبا از برخی اطلاعات 
صنفی و پرهيز از ايجاد برخی حواشی 
دسترسی  سطوح  عمومی،  اذهان  در 
نظر  در  را  ها  گزارش  از  مختلفی 
داشته است به طور مثال دسترسی به 
موارد  انجمن در  اطلاعات عملکردی 
خاص و البته محدود، برای همه اعضا 
از كانال های مشخص ميسر بوده است 
و برخی اطلاعات عمومی صنعت نيز 
شده  داده  قرار  همگان  دسترس  در 

است.
ماهيت  اساس  بر  صنفی  انجمن   .٤
بر  و  است  غيرانتفاعی  تشکلی  خود، 

اين اساس گردش مالی چندانی ندارد 
به صورت شفاف  نيز  كه گزارش آن 
اطلاع رسانی شده و دبيرخانه انجمن 
است  شده  يادآور  مرتب  صورت  به 
اين  به  دسترسی  امکان  چنانچه  كه 
شده  تعريف  كانال های  از  گزارش ها 
اين  است،  نبوده  ميسر  اعضا  برای 
موارد به صورت شخصی به آنها ارائه 
همه  كه  اين  مهم  نکته  شد.  خواهد 
در  مالی،  و  عملکردی  گزارش های 
مجامع ساليانه انجمن با حضور ناظران 
اتاق بازرگانی ايران و وزارت كار، به 

تصويب اكثريت اعضا رسيده است.
مجموعه  كه،  آن  پايانی  سخن   .5
انجمن،  زرين  پيشينه  مانند؛  عواملی 
متعدد  حوزه های  در  فراوان  تلاش 
استاندارد،   ،PVC اوليه  مواد  جمله  از 
نمونه  علمی،  های  كميته  برگزاری 
محصولات  انطباق  ارزيابی  و  برداری 
نشست  برگزاری  ساختمانی، 
حضور  با  انجمن  متعدد  كميته های 
و  بی شمار  مکاتبات  اعضا،  نمايندگان 
متولی  نهادهای  با  فراوان  نشست های 
صنعت و... اكنون اين انجمن را دارای 
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گزارشات



دو هزار میلیارد تومان رقابت شش ماهه دوم 1401

بررسی بازار پی وی سی ایران در پاییز و زمستان 1401

بازار پی وی سی ایران در شش  ماهه دوم سال 1401 روزهای چالشی و پر التهابی را سپری نمود که شکل گیری دو مرحله 
رقابت بین 40 تا 70 درصد از اواسط پاییز تا اوایل زمستان از جمله این چالش ها بود.

در طول پاييز و زمستان سال ١٤0١ قيمت پايه پی وی سی در بورس كالای ايران كم 
ماهه  دو  تداوم  با  و  بود  نوسان  پر  بسيار  معاملات   تمام شده  قيمت  اما  بود  نوسان 

ثبت  بالاترين ركورد  پاييز و زمستان ١٤0١  در  پی وی سی  ميزان عرضه  اينکه  عليرغم 
شده در تاريخ بورس كالا بود همزمان بالاترين ميزان درصد ميانگين رقابت نيز در اين 
شش ماه اتفاق افتاد به طوريکه عواملی مانند ايجاد كف قيمتی در ابتدای پاييز همراه با 
شکل گيری مجدد انتظارات تورمی در كنار عدم عرضه يك هفته ای پتروشيمی اروند به 
علت توقف توليد و خبر تغيير گريد پتروشيمی بندر امام از گريد اس65 به گريد اس60 
باعث رقابت های  بين ٤0 تا 70 درصد از هفته سوم آبان تا هفته دوم دی شد. رقابت های 
شديد پی وی سی در اين دوره زير سايه عرضه هفتگی ده هزار تنی پتروشيمی ها اتفاق 
بازار  می افتاد هر چند در هفته های عادی اين عدد  مقدار مناسبی برای حفظ تعادل 
است ولی  در آن مقطع اين مقدار جوابگوی عطش بازار و رفتار هيجانی خريداران نبود  
و در پی تداوم اين شرايط انجمن لوله و اتصالات پی وی سی جهت رفع التهاب موجود 
ارسال  پتروشيمی  بازار محصولات  تنظيم  مسئولين  برای  راهکار  عملی   7 با  ای  نامه 
نمود كه از جمله آن افزايش مقدار عرضه تا ١٣ هزار تن در هفته و مديريت عرضه 
ها با تسويه اعتباری تا زمان رفع التهاب بود كه با پيگيری های انجام شده و همکاری 
صنايع بالادست از هفته دوم دی تا هفته آخر بهمن بازار با آرامش نسبی به كار خود 
ادامه داد ولی رها شدن مجدد فنر قيمت ارز در بازار آزاد، شعله های انتظارات تورمی 
كه به صورت آتش زير خاكستر در چند سال اخير با اقتصاد كشور همراه بوده است را 
روشن نمود و علی رغم عرضه های مناسب بالای يازده هزار  تن, مجددا موتور رقابت 

در اسفند ماه روشن شد  و تا آخر سال نيز تداوم پيدا كرد.

همراه با التهاب بازار پی وی سی در شش ماهه دوم سال ١٤0١ پتروشيمی آبادان نيز از 
تبصره 5 ماده 5 دستورالعمل تنظيم بازار محصولات پتروشيمی استفاده نمود و با اعلام 
دستی  پايين  صنايع  توسعه  دفتر  توسط  اعلامی  قيمتی  سطوح  در  توليد  بودن  ضررده 
قيمت  عرضه های خود را تا كانال ٣٤ هزار تومان افزايش داد تا پوششی باشد بر سوء 
نهايتاً  با سابقه كشور كه  اين پتروشيمی  اداره  مديريت ها و دخالت های فراقانونی در 
منجر به آن شده است كه نام پتروشيمی آبادان در ليست واگذاری اموال جهت مولد 

سازی قرار بگيرد.

جايگاه اجتماعی ارزشمندی ساخته كه 
امروز به اذعان اتاق بازرگانی ايران و 
با شاخص های تعريف شده، در ميان 
تشکل ها  و در ٢ دوره متوالی به رتبه 
»A«، مفتخر شده است. رتبه ای كه بايد 
آن را پاس داشت و برای حراست آن 
همدلانه كوشيد. امروزه بی ترديد و به 
ويژه در مباحث علمی و تبادل دانش 
پی وی سی،  اتصالات  و  لوله  صنعت 

انجمن نقشی بی بديل دارد.
البته  و  موفقيت ها  و  تلاش ها  اين 
نام  به  نمی توان  را  موجود  نقدهای 
هيچ شخصی ثبت كرد؛ جز همه اعضا 
و صنعتگران دلسوز، هيئت مديره های 
ادوار مختلف و به ويژه دبيرخانه آن 
كه به صورت مستمر پذيرای نقدهای 
حوزه های  در  پاسخگويی  و  سازنده 

مختلف بوده است.

سخن آغازين با نام نيك مردان صنعت 
با جمله ای  نيز  آغاز شد و كلام آخر 
غياثی«  »محمدتقی  مهندس  آقای  از 
كتاب  در  كه  خوشنام  صنعتگران  از 
رسيده  ثبت  به  انجمن  شفاهی  تاريخ 
»مهمترين  می رسد.  پايان  به  است 
و  فرهنگ سازی  انجمن؛  دستاورد 
است.  همکاران«  بين  متقابل  احترام 

اميد كه چنين باد.

معاملات با درصد رقابت بالای 50 درصد در كنار شرايط ملتهب سياسی و اقتصادی 
كشور، تصميم گيری برای فعالين بازار تقريبا ناممکن بود.

اثرات پاندمی كرونا قيمت جهانی پی وی سی  از تابستان ١٤0١ روند  پس از كاهش 
كاهشی به خود گرفت بطوريکه در اواسط پاييز به كف قيمتی خود رسيد و و قيمت 
جهانی برای محاسبه قيمت پايه پی وی سی در بورس كالای ايران 7٤5 دلار محاسبه 
شد ولی پس از آن مجدداً روند اصلاحی به خود گرفت و در اواخر زمستان در كانال 

۹00 دلار آرام گرفت.

قيمت دلار نيمايی در اوايل پاييز در كانال ٢6۹00 تومان قرار داشت بر اساس سياست 
دستوری دولت و بر خلاف قيمت دلار در بازار آزاد روندی آرام با چاشنی سركوب 
داد.  پايان  خود  كار  به  تومان   ٢۸٣70 قيمت  با  زمستان  اواخر  در  و  نمود  طی  را 
اختلاف زياد قيمت دلار نيمايی و دلار بازار آزاد از اواخر بهمن تا پايان سال موجب 
بين خريداران پی وی سی بود كه  بالای 50 درصد  شکل گيری موج دوم رقابت های 

باعث شد بازار پی وی سی زمستانی سخت و سرد را سپری نمايد.

قیمت جهانی

قیمت دلار

مجید کرباسی زاده
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